
„Na co sakra ta vláda čeká?“ Šéf Madety
Teplý ostře kritizuje kabinet
- CZ24 News | 29. dubna 2022

ČESKO: Vlastník Madety Milan Teplý (73) odepisoval investice už po první ukrajinské válce, tedy po
Majdanu, záboru Krymu a bojích ve dvou separatistických republikách na východě Ukrajiny v roce
2014. Letos Teplého trápí především prudký růst cen nafty, elektřiny, méně plynu. Ostře přitom
kritizuje počínání Fialova kabinetu. „Mně ta vláda přijde netečná,“ říká v rozhovoru pro Echo.

V jakém stavu je česká ekonomika?

Mám obavu, že v hrozném. Dobře už bylo a hned tak se nevrátíme ani k průměru posledních let.
Vláda snížila spotřební daň na pohonné hmoty o korunu padesát, klobouk dolů, zaplaťpánbůh za to.
Ale je to málo. Myslím, že původní ceny už nebudou. Musíme se tomu přizpůsobit. U Fialovy vlády
ale pozoruju naprosto nekoordinovaný přístup. Vím, že to taky neměla jednoduché: covid, vzápětí
válka. Přesto jsem čekal, že vláda bude připravenější. Přece říkali, že mají plán postupu na příští tři
roky, že mají připravený rozpočet. Že vědí, co chtějí. Ale už jsou u moci o hodně víc než sto dní, a
neudělali vůbec, ale vůbec nic. Jasně, ono se lehce kritizuje, pan premiér Fiala mi taky řekl:
Kritizovat by vám šlo, ale co konkrétně byste dělal jinak? Na což jsem mu odvětil, že na jeho místě
bych se snažil dát najevo, jak se vláda postaví k ceně proudu, k ceně plynu. Kolik bude stát nafta a
jestli bude. Nic víc. A premiér vám řekne: Naftu máme na 90 dnů. Načež se ukáže, že státní hmotné
rezervy jsou prázdné, respektive že v nich je nafty na 21 dní. Mně ta vláda připadá netečná, mně se
zdá, že na nic nereaguje.

 

 

Čím to? Myslíte, že se ještě nezaučili?

Nedávno mě pozvali na ministerstvo zemědělství, abych se vyjádřil k tomu, jak budu dál provádět
zásobování škol. Je to vládní program svačin do škol – mléka a ovoce –, dělám ho 15 let, protože to
tehdejší ministr zemědělství Gandalovič po nás chtěl. Takže já dvakrát týdně zavážím tisíc škol. Stát
to dotuje, nicméně my jsme museli koupit 900 lednic, uzavřít smlouvu s tisícem školníků… No a teď
nastala situace, že ke škole přijede šofér s IQ kokršpaněla, vyloží bedny, že v nich je 250 balíčků.
Přitom na jeho lince je 450 žáků. Tak jdu na intervenční fond, jestli budou dodávat do programu
peníze na víc svačin. Narazím v budově na náměstka ministra, kterého jsem neznal. On mi tedy
po chvíli tykal a na otázku, jestli ty školy máme zavážet v celém rozsahu, mi odpověděl:
Z nás nevyrazíš ani dech. Jsou to noví náměstci, političtí, nevědí, o čem mluví. Dobře. Ale ministr
zemědělství o tom bohužel taky neví nic. On je pan Nekula slušnej chlap, včelař.

O mouchách a o včelách se bude bavit dvě hodiny. Ale ve věcech, které zajímají mě, a dovolím si
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tvrdit, že i většinu zemědělců, je úplně bezradnej. Znovu se mi to potvrdilo, když jsem s ním seděl
na debatě v České televizi. Chvíli to vydržíte, a pak jste po půl hodině rozčílený, když ministr málem
každou větu končí slovy: Budeme to muset prodiskutovat v Evropské unii. Na co čeká?

A co že chce prodiskutovávat v EU? Energie?

Ceny za proud a naftu, dotační příspěvky na jednotlivé výrobky… Vždyť ať mi na svačiny do škol
nedávají nic, ale ať mi to řeknou! A já tam nebudu jezdit. Přece na tom neztratím deset milionů
korun měsíčně. Prostě to nebudu dělat. Oni mají určovat koncepci, říct, jak se to bude dělat. Ne já. Já
jsem považován za toho, kdo chválí bývalého ministra zemědělství Tomana. Asi trochu jo. On nám
konvenoval tím, že nepotřeboval mapu Bruselu, vyznal se tam, měl tam neobyčejné konexe. Nový
ministr se ani nedomluví. Mně vyprávěl: Já teď byl v Bruselu, oni všichni mluvili anglicky, já česky,
ale rozuměli jsme si. To si on asi myslí, jak si porozuměli, ale nevypadá to, že by si to mysleli ti
ostatní. Řídí ho Marian Jurečka, to je naprosto jasné. A ten sice čtyři roky už ministroval, ale, marná
sláva, je na to mladej. Mě to zklamalo, pravicová vláda – a tohle. Třeba se ještě vzpamatujou.
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